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تردید نباید کرد که آشتى تهران و ریاض، دستاوردى 
براى هر دو سوى بازیگران قدرتمند منطقه خلیج فارس 
است. با این حال هنوز این گمان به قوت خود باقى است 
که آیا این آشتى را باید به مثابه چیدن میوه کال از درخت، 
برحسب اضطرار تفسیر کرد؟ یا ناشى از اراده اى مشترك 
براى انتخاب رویکرد تازه میان دو رقیب نزدیک به دشمنى 
در خدمت به دوستى و عادى شدن روابط خواند؟ هرچه 
هست، در حال حاضر مى توان آن را به فال نیک گرفت 
و براى استمرار و دورى آن از گزند ماجراجویان داخلى 
و خارجى دعا کرد. روابط دولت ها همواره از یک اصل 
متابعت مى کند؛ اینکه خطرات و دشمنان مشترك میان 
آنها، پایه دوستى ها یا آغاز آن مى شود. اکنون تهران و 
ریاض با درك منظومه اى از تحولات که منطقه و جامعه 
جهانى را در برگرفته، ترجیح خود را از ادامه دشمنى 
و مناقشات فرساینده، بر تنش زدایى و ابراز علاقه براى 
شروع تازه در روابط تغییر داده اند. این تغییر نه به معناى 
دگردیسى در رویکرد اصولى آنان، بلکه بها دادن بیشتر 
به دیپلماسى هنجارگرا در روابطى است که اصلاح آن 
براى دو طرف اهمیت استراتژیک دارد. از این رو با وجود 
همه بدگمانى ها که بخش بزرگى از آن در بسترى از 
واقعیت هاى تاریخى، ژئوپلیتیک و ایدئولوژیک معنا 
مى یابد؛ اما نباید فراموش کرد که هنر دیپلماسى، همواره 
کوشش براى حل درگیرى هاست و نه دستاورد کامل در 
این باره. به عبارت دیگر، هیچ گاه نمى توان همه اختلافات 
ریشه دار میان دولت ها را حل کرد. نمونه اش روابط حسنه 
امروز ژاپن با کشورهاى آسیاى شرقى است که همچنان 
زخم هاى کهنه نظام استعمارى و توسعه طلبانه ژاپن 
نظامى گراى گذشته را در دل و ذهن دارند. مهم این است 
که روشن شود تهران و ریاض آیا در این دوران شبیه به ماه 
عسل روابط، اهداف کوتاه مدت، میان مدت و یا بلندمدت 
را در دستور کار خود دارند؟ هریک از موارد بالا، چشم 
اندازى متفاوت را پیش رو قرار مى دهند. بسا از همین 
روست که دو طرف با احتیاط، گام هاى نزدیکى به یکدیگر 
را برمى دارند. اعتماد هنوز گوهر گمشده این نقطه عطف 
تازه در روابط دو کشور است. سایه سنگین گفت وگوهاى 
امنیتى نسبت به گفت وگوهایى که لباس منافع اقتصادى 
را بر تن روابط تازه پوشانده، گواهى بر مدعاى اعتماد 
براز  نیم بندى است که همچنان طرف ها به یکدیگر ا
مى کنند. جالب اینکه در همین چارچوب، منطقه خلیج 
فارس در پهنه خاورمیانه، همچنان با مشکلات ساختارى 
دست وپنجه نرم مى کند. منطقه هنوز فاقد ساختار 
بازدارنده مبتنى بر همکارى منطقه اى براى امنیت آن 
است. در این حال اعزام هزاران تفنگدار آمریکایى و ناوهاى 
جنگى به منطقه بر شدت وضع ناآرام آن افزوده است. 
همچنان اختلافات میان دولت هاى منطقه پایدار است. 
رقابت هاى ایدئولوژیک- هژمونیک حتى به صورت تعدیل 
یافته، وجود دارد. کانون مناقشه خاورمیانه؛ یعنى اسرائیل 
یک متغیر اصلى است و احساس تهدید هریک از دولت ها 
نسبت به هم پایان نیافته است. سرانجام اینکه منطقه 
همچنان با دو رویکرد مناقشه زا دست به گریبان است: 
هواداران نظام سنتى حاکم بر منطقه و آنان که خواستار 

تجدیدنظر براین نظام بوده و در این راه تلاش مى کنند. 
واقعیت هاى جارى در منطقه و آنچه بر گونه تازه 
روابط تهران و ریاض قابل تفسیر و تحلیل است؛ پرهیز 
نتزاعى است. مرور  از تزریق بدگمانى و خوش بینى ا
سفر اخیر «حسین عبداللهیان» وزیر امور خارجه به 
ریاض و جده و گفت وگوهایش با همتاى سعودى خود 
«فیصل بن سلمان» و نیز «محمد بن سلمان» ولیعهد 
عربستان، دستمایه اى نزدیک به واقعیت در اختیار 
مى گذارد. این دستمایه تفسیرى- تحلیلى بیرون از این 
چارچوب نیست که درحال حاضر و به هر دلیل، اکنون 
طرف ها بر سر حداقلى از اشتراك نظر، توافق کرده اند؛ 
اینکه در رفتارشان از چه چیزى پرهیز کنند. نه اینکه 
چه کارى را باید انجام دهند. این حداقل هم در نوع خود 
دستاوردى مهم و راهگشا براى ترمیم اوضاع در آشفتگى 
منطقه مى تواند باشد. اگرچه هنوز تا دستاورد ملموس و 
روشن راه دراز باقى است. امتیاز تهران و ریاض در رویکرد 
هشیارانه و تازه خود، یافتن نقطه تعادل در روابط پر 
تنشى است که سال هاست منطقه را دچار خود کرده 
است. شناسایى نقطه تعادل از سوى دو طرف، همانا پى 
بردن به این واقعیت است که هیچ یک قادر به حذف و یا 
نادیده گرفتن آن دیگرى در معادلات منطقه نیست. آنان 
دریافته اند که ادامه بدگمانى ها بسترساز فاجعه براى 
همه ساکنان منطقه خواهد شد. این درس دیپلماسى 
است که تلفیق استراتژى «توازن قدرت» با «دیپلماسى 
همکارى» اگر قادر به حذف اختلاف ها نیست، اما مى تواند 
تأثیر آن را کاهش دهد. دو پایتخت این سو و آن سوى 
خلیج فارس، سرانجام دریافته اند که داشتن «زور» به 
تنهایى کافى نیست، بلکه مهارت داشتن در سیاست لازم 
است. این هر دو، لازم و ملزوم یکدیگرند. نگاه امیدوارانه 
به روابط تنش زداى تهران - ریاض با این خطرروبه روست 
که عوامل تأثیرگذار مى توانند هرلحظه آن را دچار آسیب 
کنند. عواملى چون اسرائیل؛ بلاتکلیفى در اختلافات 
هسته اى ایران و غرب؛ گسترش حضور نظامى ایالات 
متحده در آب هاى خلیج فارس؛ گروه هاى فلسطینى، 
مناقشات و بى ثباتى  هاى جنگى در یمن، رقابت ها در 
عراق، سوریه و تا حدودى در لبنان و سرانجام تحریم ها 
علیه ایران. آنچه روشن است، اینکه تهران و ریاض، علاوه 
بر نتایجى که از تنش زدایى در روابط دوجانبه دنبال 
مى کنند، اهداف راهبردى خود را نیز در سطح منطقه و 
جامعه جهانى در نظر دارند. بررسى هریک از این اهداف 
مجالى بیشتر مى طلبد که از حوصله این سطور بیرون 
است. على ایحال، نزدیکى تهران - ریاض را به فال نیک 
باید گرفت و براى حفظ، استمرار، گسترش و مصون 

ماندن آن از گزند تندروهاى مرکز گریز، امیدوار بود. 

تهران - ریاض ؛ دوستى در مرز احتیاط 
یادداشت

ارائه آمار باز هم خبرساز شد
روز پنجشنبه 26 مرداد ماه بود که سید ابراهیم 
رئیسى در «دومین جلسه رفع مشکلات خاص 
تولیدکنندگان»، حاضر شد و گفت: مدیران 
دستگاه هاى اجرایى و مدیران شرکت هاى تولیدى 
و صنعتى نیز باید مجاهدانه و پیگیرانه مسائل، 
وظایف و ماموریت هاى خود در امر رونق تولید 
در کشور دنبال کنند. در این جلسه، مدیران 
شرکت هاى «هلدینگ پیشران الکتریک شریف 
(توسن خودرو)»، «کارخانجات صنایع کاغذى 
زاگرس»، «پروژه مسکن سبحان قرچک»، 
«شرکت سرجین بافت بهبهانى» و «شرکت 
ایران ترانسفو» در حضور وزراى صنعت، معدن 
و تجارت، راه و شهرسازى و نیرو، معاون اجرائى 
رئیس جمهور، رئیس کل بانک مرکزى، رئیس 
سازمان استاندارد و رئیس سازمان تعزیرات 
حکومتى حضور داشتند و به بیان مسائل و 
مشکلات شرکت هاى تولیدى و صنعتى خود 
پرداختند. هر چند بخش زیادى از جلسه با همان 
تعارفات مرسوم و وعده هاى همیشگى همراه بود، 
اما بخش هایى داشت که تا حدودى تعجب ناظران 
را برانگیخت و بخشى از آن مربوط به سخنان 
مدیر شرکت «ایران ترانسفو» بود. مدیر شرکت 
ایران ترانسفو ضمن گلایه از انباشت مطالبات این 
شرکت از شرکت توانیر، در زمینه مساعدت براى 
امکان ترخیص کالا هاى غیر گمرکى خریدارى 
شده و تجدیدنظر درخصوص تهاتر بدهى ارزى 
شرکت توانیر با این شرکت درخواست هایى را 
داشت.  اما مساله این بود که رئیس شرکت ایران 
ترانسفو آمار هایى درباره وضعیت این کارخانه 
ارائه مى داد که نشان از صادرات عالى و تراز مالى 
درخشان این کارخانه داشت، اظهاراتى که شاید با 
تجمعات کارگران این مجموعه و همچنین مطالبه 
مالى بالاى این کارخانه تولیدى از توانیر چندان 
همخوانى نداشت. کما اینکه رئیس شرکت در 
میان سخنانش به حضور دفعه قبل سید ابراهیم 
رئیسى در این کارخانه و حل مشکلات کارخانه از 
آن زمان تاکنون اشاره مى کند. در جست وجوها، 
اما مشخص شد که منظور از بازدید قبلى ابراهیم 
رئیسى مربوط به زمانى است که وى ریاست قوه 
قضائیه را بر عهده داشته است. شهریور ماه سال 
98 در جریان سفر رئیس قوه قضائیه به استان 
زنجان گروهى از کارگران کارخانه ایران ترانسفو 
که به علت واگذارى نادرست کارخانه شان به 
بخش خصوصى، با مشکلات مالى و معوقات 
طولانى مدت روبه رو شده بودند، با رئیس قوه 
قضائیه دیدار و مشکلات خود را مطرح کردند. 
پس از صحبت هاى کارگران، سید ابراهیم رئیسى 
با تاکید بر پیگیرى حل مشکلات این کارخانه 
به رئیس کل دادگسترى و استاندار زنجان 
دستورى ویژه براى حل مشکلات کارگران صادر 
کرد؛ همچنین یکى از مصوبات سفر رئیس قوه 
قضائیه وقت به استان زنجان که در جلسه شوراى 
ادراى مطرح شد، حل مشکلات و گره شرکت 
ترانسفو زنجان بود. در آن زمان نیز این شرکت 
در پى واگذارى 23. 7 درصد سهام با مخاطره 
جدى توقف فعالیت هاى بانکى و تولیدى مواجه 
شده و در مسیر ورشکستگى و تعدیل نیروى 
انسانى قرار داشت که با دستور رئیس قوه قضائیه 
دادگسترى استان زنجان به این موضوع ورود 
کرد. از فاصله شهریور سال 1398 تا امروز حدود 
4 سال گذشته و حالا این شرکت مدعى است که 
کارنامه درخشانى از خود به جاى گذاشته و ما در 
این گزارش قصد داریم ابعاد مختلف وضعیت مالى 

و اقتصادى این مجموعه بزرگ را واکاوى کنیم. 
   در شرکت ایران ترانسفو چه مى گذرد؟ 
شرکت ایران ترانسفو توسط شرکت برق 
منطقه اى تهران، شرکت زیمنس آلمان و بانک 
توسعه صنعت و معدن ایران در سال 1345
تشکیل شد. در سال 1347 اولین کارخانه ایران 
ترانسفو در شهر رى در زمینى به مساحت 58 هزار 
متر مربع با هدف تولید ترانسفورماتور هاى توزیع 
به بهره بردارى رسید، اما بررسى صورت مالى 
این شرکت نشان مى دهد، مدیران این شرکت 
نتوانستند از جایگاه رفیع این شرکت حراست 
کرده و این شرکت با وضعیت خوبى مواجه نیست. 
آخرین صورت مالى این شرکت نشان مى دهد، 
این شرکت با افزایش 62 درصدى درآمد هاى 
عملیاتى روبه رو است، درآمد هاى عملیاتى این 
شرکت به عدد 676 میلیارد تومان رسیده است، 
اما هزینه هاى عملیاتى این درآمد ها با درصد 
بیشترى افزایش یافته و سود ناخالص این شرکت 
را کاهش داده است. حاشیه سود ناخالص این 
شرکت 23 درصد است، حال اینکه حاشیه سود 
ناخالص این شرکت در سال گذشته 27 درصد 
بوده و 4 درصد کاهش یافته است، این کاهش در 
تورم 45 درصدى کشور اتفاق افتاده یعنى نسبت 
به تورم این شرکت وضعیت خوبى را نتوانسته 
اجرایى کند، اما با سایر درآمد هاى شرکت، حاشیه 
سود خالص این شرکت تنها 21 درصد است و یک 
درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل کاهش 
یافته است. یکى دیگر از نکات منفى مدیریتى 
این شرکت، افزایش هزینه هاى فروش بیشتر از 
درصد درآمد است، هزینه هاى فروش، اداراى و 
عمومى این شرکت با افزایش 72 درصدى نسبت 
به مدت سه ماهه سال قبل به 67 میلیارد تومان 
رسیده است این در حالى است که این هزینه در 
سه ماهه سال قبل به میزان 39 میلیارد تومان 
بوده است. هزینه هاى مالى این شرکت نیز نسبت 
به درصد درآمد هاى عملیاتى با درصد افزایش 
بیشترى همراه شده است، این هزینه ها با افزایش 
63 درصدى به 119 میلیارد تومان رسیده است. 
برآورد شرکت ایران ترانسفو از تغییرات نرخ خرید 
مواد اولیه نیز نشان مى دهد این شرکت نگران 
افزایش نرخ ارز است؛ عمده عامل تغییرات نرخ 

خرید مواد اولیه متاثر از نوسانات نرخ ارز است. 

جلال خوش چهره 
تحلیلگر مسائل بین الملل 

  اصولگرایان با چه رویکردى وارد انتخابات مجلس 
آینده خواهند شد؟ آیا دودستگى که در شرایط کنونى 
در جریان اصولگرایى به وجود آمده اجازه مى دهد این 
جریان در نهایت به صورت واحد در انتخابات حضور 

پیدا کند؟ 
در همه انتخابات باید رقابت سیاسى وجود داشته باشد. اگر 
رقابت سیاسى وجود نداشته باشد نتیجه رقابت هرچه باشد 
مطلوب نخواهد بود. البته رقابت سیاسى با عناد و دشمنى و 
تهمت و افترا تفاوت دارد و این موارد نباید در فضاى انتخابات 
وجود داشته باشد. ما باید بین رقابت سیاسى و عناد و دشمنى 
تفاوت قائل شویم و هر کدام را جداگانه در نظر بگیریم. نکته 
مهمى که در این زمینه وجود دارد این است که تک صدایى راه به 
جایى نمى برد و باید تلاش کنیم چند صدایى را در جامعه ایجاد 
کنیم. اگر قرار است تک صدایى ادامه داشته باشد در درون این 
تک صدایى چالش ها و نزاع هایى ایجاد خواهد شد که پیامدهاى 
منفى براى جامعه خواهد داشت. انسان در ذات خود جاه طلب 
و قدرت طلب است. در چنین شرایطى اگر رقیبى نیز براى خود 
نبیند شدت آسیب ها بیشتر خواهد شد. به همین دلیل نیز من 
معتقدم باید شرایط براى چند صدایى در جامعه ایجاد شود تا 
جریان هاى سیاسى بتوانند در فضاى انتخاباتى با هم رقابت 
کنند. یک جامعه پویا و بانشاط جامعه اى است که در آن چند 
صدایى وجود داشته باشد و از این چند صدایى در نهایت به سود 
منافع ملى تمام شود. به هر حال تک صدایى در جامعه داراى 
عوارضى خواهد بود که مى تواند بازدارندگى ایجاد کند. این در 
حالى است که در شرایط کنونى کشور به این نیاز دارد که در 
حوزه هاى مختلف از افراد متخصص و متعهد استفاده شود. اینکه 
برخى گمان مى کنند همه اتفاقات خوب در فضاى تک صدایى 
رخ مى دهد اشتباه است. ما باید به سمتى حرکت کنیم که 
زمینه هاى چند صدایى را در جامعه به وجود بیاوریم تا بتوانیم از 

بین آنها بهترین ها را انتخاب کنیم. 

آیا چنین اراده اى براى تبدیل تک صدایى به چند 
صدایى مشاهده مى کنید؟ 

ما باید دیدگاه ها و جریان هاى فکرى و سیاسى را در معرض 
سیاست ورزى و سیاستگذارى قرار بدهیم تا از اعمال نفوذ افراد 
غیر رسمى و غیرمرتبط جلوگیرى شود. البته این وضعیت تنها 
در ایران وجود ندارد و در کشورهاى دیگر نیز سازمان هاى 
غیررسمى در بسیارى از مسائل اعمال نفوذ مى کنند. ما باید 
تلاش کنیم از فرهنگ سیاسى و اجتماعى که در کشور وجود 
دارد اعمال خوبى بیرون بیاید. عملى خوب است که در حوزه 
فرهنگ مى تواند اندیشه و احساس را متبلور کند. به همین دلیل 
من بر این باور هستم که براى مجلس آینده افراد آگاه، نخبه و به 
روز در رقابت هاى انتخاباتى حضور داشته باشند. کسانى باید در 
مجلس آینده حضور داشته باشند که در مرحله نخست نسبت 
به مشکلات کشور آگاهى و راه حل داشته باشند و در مرحله دوم 
قوانین را بشناسند و بتوانند قوانینى را تصویب کنند که متناسب 
با شرایط روز جامعه باشد. نکته دیگر اهمیت نیروى انسانى و 
مجریان قانون است که از اهمیت زیادى برخوردار است. ما باید 
به سمتى حرکت کنیم که در حوزه هاى مختلف کادرسازى 
کنیم تا بتوانیم از نیروهاى متخصص و مجرب استفاده کنیم. 
این عوامل باعث مى شود کشور در عین حالى که در حال توسعه 
است و اقتدارى که به دست آورده از نیروى انسانى مجرب و 
متخصص نیز در زمینه هاى مختلف استفاده کند. این رویکرد 
مستلزم داشتن یک مجلس مقتدر است. این در حالى است 

که یک مجلس مقتدر مى تواند زمینه هاى به وجود آمدن یک 
دولت مقتدر را ایجاد کند. ما هیچ گاه نمى توانیم عنوان کنیم 
یک مجلس موفق است در حالى که دولت ناموفق است. چنین 
چیزى وجود ندارد و دولت و مجلس باید با هم از اقتدار و کارآیى 

لازم برخوردار باشند. 

رابطه مجلس یازدهم با دولت سیزدهم به چه میزان 
در این وضعیت قرار داشت؟ آیا مجلس در مقابل دولت از 

اقتدار کافى برخوردار بود؟ 
قواى سه گانه باید به هم کمک کنند و نباید شرایط به شکلى 
باشد که در مقابل هم قرار بگیرند. از سوى دیگر اینکه انتظار 
داشته باشیم مجلسى تشکیل شود که مطیع دولت باشد یا 
دولتى وجود داشته باشد که مطیع مجلس باشد به نتیجه مطلوب 
نخواهد رسید. در عین حال مجلس و دولت نباید در مقابل هم 
قرار بگیرند و با هم چالش داشته باشند. در چنین شرایطى نیز 
فرصت ها، منابع و زمان از دست خواهد رفت و چالش هاى کشور 
روز به روز بیشتر مى شود. در نتیجه مجلس، دولت و قوه قضائیه 
باید از فرصت هاى موجود به خوبى استفاده کنند و در عین 
حالى که در حوزه هاى خود مطالبه گرى مى کنند وظایف خود 

را نیز در چارچوب قانون اساسى انجام بدهند. ما باید قوانین و 
مجریان خوبى داشته باشیم تا بتوانیم به اهدافى که در دستور 
کار قرار دارد دست پیدا کنیم. دولت ها نیز باید برنامه هاى توسعه 
را به درستى انجام بدهند. واقعا جاى تأسف دارد که براساس 
برآوردهایى که صورت گرفته در حدود75 درصد برنامه توسعه 
ششم محقق نشده است. این واقعیت تلخ نشان مى دهد که 
دولت ها هیچگاه اعتقاد به برنامه هاى توسعه اى نداشته اند و 
بیشتر سلیقه اى اعمال مدیریت کرده اند. اگر پس از سال ها 
اقتصاد ما در نقطه کنونى است به این دلیل است که دولت ها 
براساس سلیقه عمل کرده اند. در واقع سلیقه هاى دولت ها نسبت 
به برنامه هاى توسعه پنج ساله و چشم انداز بیست ساله اولویت 
داشته است. به همین دلیل نیز امروز85 درصد اقتصاد کشور 
در اختیار دولت قرار دارد و دولت روز به روز چاق تر شده است و 
اهتمام دارد که همچنان نیز چاق تر شود حاصل همین رویکرد 
سلیقه اى است که در دهه هاى گذشته در مدیریت کشور اعمال 
شده است. این وضعیت درباره مجالس گذشته نیز وجود دارد و 
مجالس گذشته نیز دولت ها را به اجراى برنامه هاى توسعه وادار 
نکرده اند. هنگامى که برنامه پنج سال تدوین مى شود به معناى 
این است که براى مدیریت کشور ریل گذارى صورت گرفته است. 
به همین دلیل نیز مجالس موظف هستند هر زمآن که دولت ها 

از این ریل خارج شدند آنها را به مسیر اصلى خود بازگردانند. 

ارزیابى شما از رفتارشناسى جبهه پایدارى براى 
چگونه  اصولگرایان  چیست؟  انتخابات  در  حضور 
مى توانند با توجه به رویکرد جبهه پایدارى به اجماع 

دست پیدا کنند؟ 
اصولگرایان تاکنون نتوانسته اند به یک جمع بندى نهایى 
درباره نحوه حضور در انتخابات دست پیدا کنند. به تعبیر دیگر 
هنوز دود سفید از دودکش هاى طیف هاى مختلف اصولگرایى 
خارج نشده است. با این وجود من امیدوارم این اتفاق هرچه 
زودتر رخ بدهد. اصولگرایان به خوبى مى دانند که چند دستگى 
ممکن است چه پیامدهاى سیاسى براى آنها به وجود بیاورد. 
این اتفاقى است که در گذشته بارها آن را تجربه کرده اند. بدون 
تردید متفرق شدن اصولگرایان مى تواند به افزایش میزان آراى 
رقباى سیاسى منجر شود. البته در شرایط کنونى برخى بر این 
باور هستند که اگر مشارکت حداقلى در انتخابات صورت بگیرد 
آنها مى توانند برنده انتخابات باشند. این در حالى است که 
فرمایشات مقام معظم رهبرى بیانگر این است که در انتخابات 
آینده یک حضور حداکثرى صورت بگیرد. انتخابات در شرایطى 
داراى فضاى بانشاطى خواهد شد که همه گروه هاى سیاسى در 
آن حضور داشته باشند و با هم گفت وگو کنند و برنامه هاى خود 
را به مردم ارائه کنند. اصولگرایان با توجه به تجربه هاى تلخى 
که در گذشته در زمینه متفرق شدن پشت سرگذاشته و آثار آن 
را دیده اند نباید به دنبال سهم خواهى بیشتر از یکدیگر حرکت 
کنند. اصولگرایان باید به دنبال شایسته سالارى در انتخاب افراد 
باشند و از کسانى در لیست هاى انتخاباتى خود استفاده کنند 
که از توانایى حضور در مجلس و حل مشکلات مردم برخوردار 
باشند. یکى از اتفاقاتى که ممکن است در سرنوشت اصولگرایان 
در انتخابات آینده تأثیرگذار باشد سهم خواهى و استفاده سیاسى 
از افراد در لیست هاى انتخاباتى است. من امیدوارم این اتفاق رخ 
ندهد و اصولگرایان در نهایت به این سمت حرکت نکنند. از سوى 
دیگر امیدوارم فضا براى مشارکت همه جریان هاى سیاسى در 
انتخابات فراهم شود تا شاهد برگزارى یک انتخابات پرشور و 

رقابتى باشیم. 

  باید اجازه داد جریان هاى 
  سیاسى در انتخابات

   شرکت کنند 
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قواى ســه گانه باید به هم کمک کنند 
و نباید شرایط به شــکلى باشد که در 
مقابل هم قرار بگیرند. از ســوى دیگر 
اینکه انتظار داشــته باشیم مجلسى 
تشکیل شــود که مطیع دولت باشد و 
یا دولتى وجود داشته باشد که مطیع 
مجلس باشد به نتیجه مطلوب نخواهد 
رسید. در عین حال مجلس و دولت نباید 
در مقابل هم قرار بگیرند و با هم چالش 
داشته باشــند. در چنین شرایطى نیز 
فرصت ها، منابع و زمان از دست خواهد 
رفت و چالش هاى کشــور روز به روز 

بیشتر مى شود 

در همه انتخابات باید رقابت سیاسى 
وجود داشته باشد. اگر رقابت سیاسى 
وجود نداشته باشد نتیجه رقابت هرچه 
باشد مطلوب نخواهد بود. البته رقابت 
سیاسى با عناد و دشمنى و تهمت افترا 
تفاوت دارد و این موارد نباید در فضاى 
انتخابات وجود داشــته باشد. ما باید 
بین رقابت سیاســى و عناد و دشمنى 
تفاوت قائل شویم و هر کدام را جداگانه 

در نظر بگیریم

آرمان ملى- احسان انصارى: در حالى که اصلاح طلبان هنوز استراتژى خود را براى انتخابات مجلس مشخص نکرده اند که بیشتر نیز به دلیل عملکرد 
نهادهاى نظارتى در انتخابات گذشته است اصولگرایان از هم اکنون در حال فراهم کردن زمینه هاى حضور در انتخابات هستند. با این وجود تندروهاى 
جریان اصولگرایى بسیارى از معادلات انتخاباتى این جریان را به هم زده اند و قدرت تصمیم گیرى و اجماع را از رهبران این جریان گرفته اند. در چنین 
شرایطى است که برخى از اصولگرایان به دنبال یک انتخابات با مشارکت حداقلى براى پیروزى در انتخابات هستند. برخى طیف هاى اصولگرایى 
مانند طیف منتسب به محمدباقر قالیباف نیز مدعى محوریت اجماع در این جریان هستند. رویکردى که مورد تأیید طیف هاى تندرو نیست وبه 
همین دلیل این احتمال وجود دارد که جریان اصولگرایى در آستانه انتخابات مجلس دچار چند دستگى شود. «آرمان ملى» براى تحلیل و بررسى این 
موضوع با امیر رضا واعظ آشتیانى، فعال سیاسى اصولگرا و معاون سابق وزارت صمت گفت وگو کرده است. واعظ آشتیانى معتقد است؛ «باید شرایط 
براى چند صدایى در جامعه ایجاد شود تا جریان هاى سیاسى بتوانند در فضاى انتخاباتى با هم رقابت کنند. یک جامعه پویا و بانشاط جامعه اى است 
که در آن چند صدایى وجود داشته باشد و از این چند صدایى در نهایت به سود منافع ملى تمام شود. به هر حال تک صدایى در جامعه داراى عوارضى 
خواهد بود که مى تواند بازدارندگى ایجاد کند. این در حالى است که در شرایط کنونى کشور به این نیاز دارد که در حوزه هاى مختلف از افراد متخصص 
و متعهد استفاده شود. اینکه برخى گمان مى کنند همه اتفاقات خوب در فضاى تک صدایى رخ مى دهد اشتباه است. ما باید به سمتى حرکت کنیم که 

زمینه هاى چند صدایى را در جامعه به وجود بیاوریم تا بتوانیم از بین آنها بهترین ها را انتخاب کنیم. در ادامه این گفت وگو را مى خوانید. 

برخى به دنبال مشارکت 
حداقلى براى پیروزى در 

انتخابات هستند 

قرار نیست همه اتفاقات 
خوب در فضاى تک صدایى 

رخ بدهد 

اصولگرایان نباید به دنبال 
سهم خواهى از یکدیگر 

باشند 

امیررضا واعظ آشتیانى در گفت وگو با «آرمان ملى»: 

﹩︡ا  ︮﹉︑
﹥ ︗︀﹩ ﹡﹞﹩ ︋︣د   راه︋ 

یک تحلیلگر مسائل سیاست خارجى در خصوص روابط ایران و عربستان 
، اظهار داشت: عادى سازى عملا رخ داده است و مبادله سفرا و بازشدن 
سفارتخانه ها علائم همین عادى سازى روابط است و سفر وزراى خارجه 
دو کشور گام هاى مهم دیگرى است که صورت گرفته است اما بحث روابط 
راهبردى درازمدت، عملا با سخن گفتن صرف نیست بلکه با طراحى، 
توافق و ادامه اراده دو طرف است و مرحله به مرحله باید پیش برود و 
اعتمادسازى باید صورت بگیرد و بر این اساس همکارى ها مشخص شود؛ 
اینکه همکارى اقتصادى و تجارى است و سرمایه گذارى انجام مى شود یا 
نه یا آنکه همکارى سیاسى-امنیتى خواهد بود یا همه اینها. صباح زنگنه 
گفت: در نهایت هم باید بگوییم که ارتباط استراتژیک و راهبردى است یا 
نه. رابطه راهبردى مى تواند دوستانه باشد یا حفظ امنیت یکدیگر باشد یا 

آنکه سرمایه گذارى هاى کلان یا دفاع از یکدیگر در برابر خطرها و تهدیدها. 
اکنون روابط ایران و عربستان دوستانه و مثبت است با چشم انداز رابطه 
راهبردى شدن که براى آن شرایط باید برنامه ریزى شود، زمانبندى شود 
و بسیارى کارهاى دیگر. وى افزود: این نوع سخن گفتن ها که ارتباط ایران 
و عربستان به معنى کاهش ارتباط عربستان و آمریکاست، عملا باعث 
تحریک آمریکا مى شود. ما نیاز نداریم که یگوییم ارتباط خوب ما یعنى 
ایجاد رابطه بد میان عربستان و آمریکا. باید بگذاریم نتایج خودشان سخن 
بگویند. به هر حال سطح حضور آمریکا در منطقه کمتر شده است اما 
عربستان هم ارتباطش را با آمریکا حفظ مى کند و هم ارتباطش را قبل از 
ارتباطش با ایران بر شکل ارتباطش با روسیه و چین طراحى کرده بود. این 

کشور در جهت توازن قدرت در عرصه بین المللى حرکت مى کند. 

صباح زنگنه:

عربستان ارتباطش 
را با آمریکا 
ادامه مى دهد 


